

جهود ملوك الدولة الطاهرية في تثبيت حكمهم وتحقيق الأمن الاجتماعي في اليمن

٨٥٨ - ٩٢٣ هـ / ١٤٥٤ - ١٥١٧ م

The Efforts of Tahirid Dynasty Kings in Consolidating their Rule and Achieving Social Security in Yemen
858 – 923 AH / 1454 – 1517 CE

خالد عبدالله حمدان باحمدان

مدرس بقسم التاريخ، كلية التربية، جامعة حضرموت

باحث دكتوراه، قسم التاريخ، كلية الآداب، جامعة عدن

الملخص:

الكلمات المفتاحية:

- اليمن
- ملوك
- دولة

استهدف البحث التعرف إلى قيام الدولة الطاهرية في اليمن وجهود ملوكها في تثبيت حكمهم وتحقيق الأمن الاجتماعي، من خلال إعطاء لمحة عن حالة الضعف التي كانت تعيشها الدولة الرسولية في اليمن، وما ترتب عليها من ظهور قوى مختلفة تتصارع فيما بينها، وحدثت الفوضى والخوف، وانعكاس ذلك سلباً في جوانب الحياة المختلفة.

وقد ورثت الدولة الطاهرية الوضع السيئ الذي كانت تعيشه اليمن نهاية الحكم الرسولي، وقام ملوكها بجهود كبيرة في سبيل مواجهة كثير من أعمال الفوضى والاختلالات التي كان يعيشها عدد من المدن والمناطق اليمنية، أدى ذلك إلى الدخول في حروب مع حركات التمرد وعناصر التقطع والفساد. وقد استمرت جهود ملوك بني طاهر طوال مدة حكمهم، وتمكنوا من القضاء على كثير منها.

ويمكن القول: إن للطاهريين أثراً كبيراً في إنقاذ اليمن من حالة الصراعات والفوضى، من خلال جهود ملوك بني طاهر، الذين لم يألوا جهداً في تثبيت حكمهم، والوقوف في وجه حركات التمرد والقوى والعناصر التي تهدد كيان الدولة الطاهرية والأمن الاجتماعي.

وكان ملوك بني طاهر يطمحون في إقامة مملكة قوية توحد كل بلاد اليمن، فبذلوا جهوداً كبيرة من أجل تحقيق ذلك، غير أن التدخلات الخارجية حالت دون بقائها مدة طويلة؛ بل كانت سبباً في سقوط الدولة الطاهرية.

ABSTRACT:

Key Words:

- Yemen
- Kings
- Dynasty

This study deals with identifying the establishment of the Tahirid dynasty in Yemen and the efforts of its kings to consolidate their rule and achieve social security via giving a glimpse of the state of weakness that the Rasulid dynasty was experiencing in Yemen. In addition to its consequences resulting in the emergence of several forces fighting among themselves, the occurrence of chaos, fear, and the negative repercussions that affected various aspects of life.

The Tahirid state inherited the bad situation that Yemen was experiencing at the end of the Rasulid rule, and its kings made great efforts to confront many of the chaos and imbalances that several cities and regions of Yemen were

undergoing. This necessitated going into wars with rebellious movements and components of bandits and corruption. The efforts of the Banu Tahir kings sustained throughout their rule, and they were able to eliminate many of them .

It can be said that the Tahirids played a major role in saving Yemen from a state of conflicts and chaos, through the efforts of the Banu Tahir kings, who spared no effort in establishing their rule and standing up to the rebellious movements, forces, and elements that threaten the entity of the Tahirid dynasty and social security.

The Banu Tahir kings aspired to establish a strong kingdom that would unite all the Yemeni territories by exerting great efforts to achieve this. However, external interventions prevented its survival for a long period and were even the cause of the fall of the Tahirid dynasty.